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Het spijt ons te lezen dat onze antwoorden op de door u gestelde vragen inzake de kosten in het sociaal 
domein u teleurstellen en nog meer vragen bij u oproepen. U heeft ons opnieuw een flink aantal vragen 
gesteld, die wij middels deze brief beantwoorden.  
 
Betrouwbaarheid gegevens  
U vraagt zich af hoe het kan dat wij tot de conclusie komen dat de tekorten in Tynaarlo in lijn liggen met 
de uitkomsten uit landelijke onderzoeken, terwijl wij tegelijkertijd aangeven dat wij uit onze gegevens 
geen volledig en betrouwbaar overzicht kunnen genereren. Tevens vraagt u zich af of de gegevens in de 
begroting 2021 wel betrouwbaar zijn.  
 
Onze gegevens zijn betrouwbaar. Onze registratiesystemen zijn echter voor specifieke taken ingericht. 
En genereren derhalve alleen de gegevens die relevant zijn voor die betreffende taken. Om de vragen die 
u gesteld heeft te kunnen beantwoorden (en ook om een totaaloverzicht te genereren), moet informatie 
uit verschillende systemen (deels handmatig) gekoppeld worden. Dit is – op dit moment – ingewikkeld en 
tijdrovend.  
 
Maar we weten dus wel hoeveel indicaties we afgeven, hoeveel inwoners dat betreft en welke kosten 
daarmee gemoeid zijn. Op basis van die cijfers kunnen we concluderen dat het ontstaan van de tekorten 
in Tynaarlo niet afwijkt van het landelijke beeld: er maken meer mensen gebruik van zorg, er worden 
duurdere zorgproducten ingezet en trajecten duren langer. Samen met het feit dat we minder 
Rijksmiddelen ontvangen, kan het tekort daarmee worden verklaard. 
 
Voor de analyse in het kader van de begroting 2021 waren met name de financiële gegevens van belang: 
waar geven we ons geld aan uit? Daar waar het de zorgkosten betreft, halen wij deze cijfers uit het 
systeem waarin wij op productniveau kunnen inzien welke indicaties er zijn afgegeven. Voor de 
jaarrekening en de begroting voldoet deze informatie, maar uit dit systeem kunnen wij bijvoorbeeld geen 
gegevens op wijkniveau genereren voor een nadere analyse. Wij draaien vanuit dit systeem ieder 
kwartaal overzichten om de lopende verplichtingen te monitoren en onze prognoses daarop aan te 
passen. En daarnaast is het mogelijk om vanuit dit systeem handmatig een diepte-analyse te maken van 
de onderliggende gegevens. Deze overzichten zijn waardevol voor deze specifieke informatiebehoefte, 
maar de overzichten bieden geen antwoord op de vragen die jaarschijven, leeftijdscategorieën, 
inkomenssituatie, wijken, etc. betreffen. Dat vergt koppelingen van systemen die zich moeilijk laten 
koppelen.  
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U vraagt zich af hoe het komt dat de monitoring in het sociaal domein nog niet serieus van de grond is 
gekomen. Hierin spelen verschillende ontwikkelingen een rol.  
 

 In de afgelopen jaren hebben we samen met de gemeenten in Noord en Midden Drenthe gewerkt 
aan een monitor om informatie m.b.t. de gezamenlijk ingekochte producten middels een 
dashboard inzichtelijk te maken. Deze monitor heeft zich echter niet ontwikkeld tot wat we ermee 
voor ogen hadden. Enerzijds bleek de informatie uit de monitor niet betrouwbaar genoeg, 
wederom doordat er koppelingen gemaakt moesten worden met de gemeentelijke systemen. En 
daarnaast lagen er lokaal andere behoeftes m.b.t. monitoring, en heeft een aantal NMD-
gemeenten (o.a. onder druk van de tekorten) besloten te investeren in een eigen gemeentelijke 
monitor, waardoor de gezamenlijke prioriteit om hier verder in te investeren ontbrak. In 2020 is 
besloten om de stekker uit de huidige NMD-monitor te trekken en over te gaan op een 
monitoringsysteem dat aansluit bij de lokale ontwikkelingen en dat beter is ingericht om ons 
contractmanagement te ondersteunen.  

 Voor financiële doeleinden volstaat ons eigen monitoringsysteem. Vanuit dit systeem kunnen we 
inzichtelijk maken welke zorgkosten we maandelijks maken, en kunnen we een diepte-analyse 
uitvoeren op eventuele bijzonderheden. Dit vergt wel handmatige acties, maar wanneer wij deze 
momenten kunnen plannen, valt de inzet van ambtelijke capaciteit te overzien. Nu er steeds meer 
vragen gesteld worden naar nadere (beleids)analyses, volstaat deze manier van werken niet 
meer.  

 
Omdat wij – net als u – wel heel graag over deze informatie willen beschikken, zijn wij bezig om een 
nieuw monitoringssysteem in te richten. Middels een dashboard kan daaruit informatie gehaald worden. 
De monitor is in eerste instantie bedoeld voor intern gebruik. Deze monitor zal het komende jaar worden 
opgebouwd en uitgebreid, zodat wij deze kunnen gebruiken voor inzicht en sturing in het sociaal domein.  
 
U vraagt ons welke gegevens wij gaan genereren, welke systemen gekoppeld worden en of uw vragen 
ermee beantwoord kunnen worden. Dit zijn de vragen die wij op dit moment aan het inventariseren zijn. 
Een goede bron-analyse is hiervoor noodzakelijk, zodat we zeker weten dat de monitor ons daadwerkelijk 
oplevert wat we ervan verwachten. 
 
Follow the Money  

Wij hebben onlangs besloten om deel te nemen aan het (landelijke) onderzoek van het journalistieke 
platform Follow The Money. Doel van dat onderzoek is helder te krijgen waarom en hoe de kosten binnen 
de jeugdzorg zo hard stijgen. De verwachting van deze onderzoeksjournalisten is, dat na een heldere 
probleemanalyse het jeugdzorgstelsel efficiënter en betaalbaarder kan worden ingericht, zodat met de 
juiste financiering vanuit het Rijk, onze kwetsbaarste kinderen beter geholpen zijn. 
 
Tynaarlo in cijfers 
Wij kunnen uw vragen ten aanzien van “Tynaarlo in cijfers” niet beantwoorden, aangezien wij deze 
gegevens niet beheren. ‘Tynaarlo in cijfers’ is geen gemeentelijke website, maar een openbaar 
dashboard dat gebaseerd is op CBS-cijfers. Wij leveren cijfers aan bij CBS, en dat doen de 
zorgaanbieders ook, maar ons is niet bekend hoe deze cijfers gecombineerd worden tot de beschikbare 
informatie op dit dashboard, en waarom bepaalde gegevens verdwenen lijken te zijn. Wij baseren ons bij 
onze analyses op onze eigen gegevensbronnen.  
  
Uitgangspunten decentralisatie  
Wij geloven in de uitgangspunten van de decentralisatie en dat je een hoop kosten kunt besparen door in 
te zetten op de bron van de problematiek. Echter, de implementatie van deze nieuwe manier van denken 
en werken is onderschat, zowel door de gemeenten als door het Rijk. Gemeenten zijn/waren niet 
ingericht op de uitvoering van zorgtaken, er moe(s)t een nieuw ‘systeem’ worden ingericht, terwijl de 
winkel openbleef. Dit is een uitdaging voor alle gemeenten in Nederland. Er is meer tijd en meer geld 
nodig om deze verandering tot een succes te maken. Uit onderzoek blijkt dat de Nederlandse gemeenten 
op dit moment 1,7 miljard te kort komen op de jeugdzorg. Wij geloven dat we als gemeente een belangrijk 
verschil kunnen maken om de inzet van jeugdhulp te verkleinen, maar daarvoor hebben wij wel 
voldoende tijd en middelen nodig.   
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De goede dingen doen  
Dit gezegd hebbende, doen wij er natuurlijk alles aan om het verschil voor onze inwoners te maken. Dat 
er steeds meer, steeds zwaardere en steeds langere trajecten worden ingezet in de jeugdhulp, is een 
trend die al ruim vóór de decentralisatie in 2015 aan de orde was. Dat is een van de redenen geweest 
voor de decentralisatie van de taken in het sociaal domein. Er is een beweging gestart om ondersteuning 
eerder en dichterbij inwoners te organiseren, integraal en gericht op het versterken van de eigen 
mogelijkheden. Deze beweging is in volle gang, maar het kost tijd voordat deze inspanningen zichtbaar 
resultaat opleveren. Wij werken op verschillende niveaus aan deze veranderopgave:  

 Lokaal o.a. middels de inzet van POH Jeugd, de samenwerking met kinderopvang en onderwijs 
en de doorontwikkeling van de toegang, 

 Regionaal, middels de aanscherping van de inkoop van jeugdhulp en Wmo in 2020 en het 
contractmanagement daarop, en

 Provinciaal, vanuit het programma EnVedder waarin we samen met aanbieders inzetten op het 
verbeteren van de Drentse Jeugdhulpketen (zie ook https://www.envedder.nl/).

 
U vraagt ons naar een aantal specifieke kwesties.  
  
Vroegtijdig inzetten op laagdrempelig en zo kort als mogelijk durende zorg 
U merkt op dat het vroegtijdig inzetten op laagdrempelig en zo kort als mogelijk durende zorg, een van de 
uitgangspunten binnen de gehele aanbesteding in NMD-verband, duidelijk niet wordt behaald. U baseert 
deze veronderstelling op het feit dat uit de meegestuurde cijfers blijkt dat er relatief weinig zorg wordt 
ingezet op Interventieniveau 4. Uw conclusie onderstreept het belang van duiding van de cijfers. In 
Tynaarlo is er namelijk voor gekozen om de inzet op IVN 4 zoveel mogelijk zelf te verzorgen vanuit ons 
expertiseteam jeugd. Juist om te voorkomen dat zwaardere en duurdere zorg wordt ingezet bij lichtere 
problematiek. De inzet op IVN 4 in het overzicht betreft de inzet van geïndiceerde zorg die door 
zorgaanbieders verzorgd wordt. Het is dus logisch dat deze categorie relatief weinig wordt ingezet in 
Tynaarlo. Desondanks zijn wij van mening dat er winst valt te behalen door het vroegtijdig inzetten van 
ondersteuning, en het eerder afschalen van zorg. Dit betreft een speerpunt waarmee wij zowel op lokaal, 
als op regionaal en provinciaal niveau hard aan de slag zijn.  
  
Niet de juiste doelgroep  
U vraagt of wij het met u eens zijn dat jeugdhulp momenteel niet terecht komt bij de gezinnen die dit het 
meest nodig hebben. Wij willen dit beeld graag nuanceren. Het grootste deel van onze tijd besteden wij 
aan deze doelgroep, om ervoor te zorgen dat juist deze mensen de ondersteuning krijgen die nodig is 
voor een duurzaam perspectief; er zijn vele factoren die het werk hierin bemoeilijken, maar dat is de 
uitdaging waar we voor staan in het sociaal domein, niet alleen in Tynaarlo, maar in heel Nederland.   
  
U merkt op dat Leefbaar Tynaarlo het idee heeft dat er een (forse) toename van jeugdhulpindicaties te 
zien is bij de zogenaamd hoger opgeleide gezinnen. U geeft aan dat jeugdhulp de laatste jaren 
voornamelijk wordt ingezet om kinderen te “perfectioneren”. U ziet een toename van aanvragen voor 
indicaties die eerder door scholen onder de “Wet Passend Onderwijs” zijn afgewezen, neergelegd 
worden bij de gemeente; waar vervolgens wel een indicatie voor wordt afgegeven. 
  
Wij herkennen het door u geschetste beeld op basis van landelijke trends en ontwikkelingen, en deels 
ook op basis van onze ervaring met de ondersteuningsvragen die op ons afkomen. Echter, er worden 
geen inkomensgegevens geregistreerd bij de toekenning van jeugdhulp en derhalve is het niet mogelijk 
om deze hypothese te toetsen. Wij herkennen uw punt over het willen perfectioneren van kinderen in 
onze prestatiemaatschappij. Wij dragen vanuit onze ondersteuning echter uit dat ‘hobbels’ en 
‘beperkingen’ tot op zekere hoogte bij het leven horen, en onze ondersteuning is dan ook vooral gericht 
op het hiermee om leren gaan. 
  
U geeft aan in dit licht een toename te zien van aanvragen voor indicaties die eerder door scholen onder 
de “wet passend onderwijs” zijn afgewezen, die neergelegd worden bij de gemeente; waar vervolgens 
wel een indicatie voor wordt afgegeven. Wij herkennen het fenomeen, dergelijke vragen komen 
inderdaad bij ons binnen, maar wij beschikken niet over de informatie t.a.v. afwijzingen door scholen 
waaraan u refereert. Wij vragen ons af welk systeem u hiervoor raadpleegt. Wij houden ons aanbevolen 
om deze informatie van u te ontvangen.  
  

https://www.envedder.nl/
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Wij hebben al sinds de invoering van de nieuwe Jeugdwet in 2015 regelmatig te maken met 
ondersteuningsvragen die op het snijvlak liggen van onderwijs en jeugdhulp. Dit zijn veelal lastige 
kwesties, doordat de afbakening niet zwart-wit is, en kinderen en gezinnen niet de dupe mogen zijn van 
het systeem. Hierover zijn wij regelmatig met het onderwijs in gesprek. Onze onderwijs- en zorgsystemen 
zijn hier niet helpend in. Op regionaal niveau onderzoeken we de mogelijkheden van een andere manier 
van financieren, en lokaal investeren we in het verbeteren van de samenwerking met scholen en 
kinderopvang, zodat we ook hier gezamenlijk het verschil kunnen maken voor onze kinderen en 
gezinnen, zonder te vervallen in een discussie tussen twee systemen.  
  

         Kritischer indiceren 
U vraagt of wij het met u eens zijn dat er bij indicering kritischer gekeken moet worden naar de juiste 
gronden voor de inzet van jeugdhulp. Wij zijn het hier deels mee eens. Het sociaal domein is nog volop in 
ontwikkeling, ook in Tynaarlo, en daarbij wordt kritisch gekeken naar wat we wel en niet doen en op 
welke gronden. Wij leren daarin nog iedere dag en stellen ons beleid daarin waar nodig en mogelijk bij. 
Niet alleen middels ons eigen indicatiesproces, maar ook door in te zetten op de samenwerking met 
andere verwijzers en de gecontracteerde zorgaanbieders. Een groot deel van de jeugdhulpverwijzingen 
verloopt namelijk niet via de gemeentelijke toegang, maar via bijv. de huisartsen en gecertifieerde 
instellingen (verantwoordelijk voor jeugdhulp in het gedwongen kader). Met al deze partijen lopen 
trajecten om sluitende afspraken te maken over de inzet van jeugdhulp, en ook de verantwoordelijkheid 
van ouders en andere betrokkenen daarin.  
  
Tot slot  
Onze beantwoording roept ongetwijfeld opnieuw een heleboel vervolgvragen bij u op. Wij stellen daarom 
voor om dit thema te agenderen in de raadswerkgroep sociaal domein of voor een raadstafel, zodat er tijd 
en ruimte is om met elkaar van gedachten te wisselen over de genoemde vraagstukken.  
 
Mocht u naar aanleiding van deze brief vragen hebben, dan kunt u contact opnemen met Mariëlle van der 
Veen, m.vanderveen@tynaarlo.nl of 0592-266857.  
  
 
Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders 
 
O. de Jager RC MAC drs. M.J.F.J. Thijsen 
gemeentesecretaris a.i. burgemeester 

 
Deze brief is automatisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 
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omdat onze gemeente ook morgen leefbaar moet zijn 
 
 
Het college van de  
gemeente Tynaarlo 
Kornoeljeplein 1 
9481 AW Vries  
 
In afschrift aan de gemeenteraad. 
               
Vries, 03 maart 2021,  
 
Geacht college, 
 
Uw antwoorden op de door ons gestelde vragen over inzake in de kosten Sociaal Domein stellen 
ons teleur en roepen nog meer vragen op dan we al hadden. 
 
U schrijft: Onze gemeente werkt op dit moment met meerdere systemen, ieder met een eigen 
doelstelling en hierdoor ook eigen monitoringsdata. De informatie uit deze systemen laat zich 
moeilijk koppelen, wat ook bleek in aanloop naar de begroting 2021, toen we een uitgebreide 
analyse hebben gemaakt van de uitgaven in het sociale domein. Dit was een ingewikkelde en 
tijdrovende klus, en leverde ons desondanks geen volledig en betrouwbaar overzicht op. 
 
U geeft aan dat dat de uitgebreide analyse geen volledig en betrouwbaar overzicht opgeleverd 
heeft. Desondanks geeft u aan dat er in het totale beeld geen afwijkingen te zien zijn.  

- Welke waarde kunnen wij hechten aan deze uitspraak? Als u aangeeft geen 
antwoord te kunnen geven op onze vragen en geen betrouwbare analyse van de 
cijfers te kunnen geven, hoe kunt u dan met zekerheid stellen dat het totale beeld 
geen afwijkingen laat zien?  

- En wat betekent dit voor de cijfers die zijn opgenomen in de begroting 2021? Zijn 
deze dan niet (meer) betrouwbaar? 

 
Voorafgaand aan het stellen van onze vragen hebben wij het openbare dashboard 
https://tynaarlo.incijfers.nl/dashboard/jeugdhulp geraadpleegd. Over de jaren 2018 t/m 2020 was 
er bijvoorbeeld in Eelderwolde (inclusief Ter Borch) een toename van jongeren met een jeugdhulp 
indicatie waarneembaar van 92,5%. Dit vinden wij een forse afwijking, die niet te verklaren valt aan 
de hand van demografische factoren, en dus wel degelijk op “iets bijzonder” duiden. De te 
raadplegen cijfers zijn momenteel overigens niet meer zichtbaar op het bovengenoemde 
dashboard; iets wat ons bevreemdt. 

- Welke verklaring kunt u geven aan dit door ons gesignaleerde fenomeen? 
- Kunt u aangeven waarom deze cijfers “verdwenen” zijn? 
- Kunt u deze cijfers weer zichtbaar maken?  

 
U schrijft: Daarop is besloten om te investeren in een goede monitor sociaal domein. Deze is op dit 
moment in ontwikkeling en kunnen we nog niet gebruiken om de door u gevraagde informatie te 
genereren. 
 
Reeds vanaf de decentralisering in 2015 wordt gesproken van het belang van een goede 
monitoring. Zorgaanbieders die jeugdhulp in Drenthe wilden leveren moesten verplicht deelnemen 
aan het ‘factlab jeugdhulp’ dat jaarlijks door PIONN zou worden georganiseerd. Ook in de, nog niet 
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vastgestelde, kadernota Sociaal Domein (Hoofstuk 4.2) onderstreept u het belang hiervan: 
“Tegelijkertijd hechten we er belang aan dat de uitvoering en resultaten van de gebiedsagenda’s 
integraal gemonitord worden. We bewaken de effecten, om eventuele knelpunten op te sporen en 
de kosten van het gezamenlijk gevoerde beleid te bewaken. Dit doen we via het verzamelen van 
gebiedsgerichte data, waarbij toezicht structureel geborgd is” 

- Hoe heeft u tot op heden, zonder een deugdelijk monitoringssysteem de effecten, 
knelpunten en kosten “bewaakt”? 

 
Uw beantwoording maakt het voor Leefbaar Tynaarlo echter duidelijk dat monitoring nooit serieus 
van de grond is gekomen. Dit bevreemdt ons en wij hebben hierbij de nodige vragen:   

- Wat is de reden dat hier niet eerder serieus op ingestoken is of naar gekeken is?   
 
Uit uw beantwoording blijkt nu dat u het met ons eens bent dat er nu ingestoken moet worden op 
een goede monitoring.  

- Welke gegevens wilt u hierbij genereren en welke systemen gaat u hierbij aan elkaar 
koppelen?  

- Hoe zorgt u ervoor dat gegevens van voorgaande jaren meegenomen worden in het 
“nieuwe” monitoringssysteem? Wij gaan er namelijk vanuit dat dit ook uw insteek is en 
dat het jaar 2021 niet het nieuwe 0-punt wordt.  

- Kan met de invoering van het nieuwe monitoringssysteem wel antwoord gegeven op 
de vragen die Leefbaar Tynaarlo in haar voorgaande brief gesteld heeft? 

- Wordt het monitoringssysteem een openbaar in te zien systeem of blijft dit voor 
intern gebruik? 

- Kunt u een specifieke datum noemen waarop het monitoringssysteem gereed is? 
 
 
Wij delen uw mening dat de decentralisatie ook een ordinaire bezuinigingsmaatregel is geweest. 
Hierin is Tynaarlo inderdaad geen uitzondering ten opzichte van andere gemeenten. Het geeft 
volgens Leefbaar Tynaarlo echter geen pas in dit feit te berusten. Het geeft namelijk geen 
antwoord op de vragen “wat maakt dat er zwaardere zorg wordt ingezet?” en “hoe kan het dat 
trajecten langer duren”? 
Het door u meegeleverde overzicht van een willekeurige maand ondersteunt het door ons 
geschetste beeld. Het totaal van ingezette begeleiding vanuit categorie 4 bedraagt slechts 1,7% 
van het totaal aantal indicaties. Het vroegtijdig inzetten op laagdrempelig en zo kort als mogelijk 
durende zorg, één van de uitgangspunten binnen de gehele aanbesteding in NMD-verband, wordt 
duidelijk niet behaald. 

- Leefbaar Tynaarlo wil graag weten hoe u denkt op (zo kort mogelijke termijn) wel aan 
dit uitgangspunt te kunnen voldoen. 

 
Leefbaar Tynaarlo, ondersteunt de gedachte dat jeugdhulp voor ieder gezin beschikbaar moet zijn. 
Wij zijn echter van mening dat de huidige uitvoering van het beleid een tegengesteld effect laat 
zien. Kwetsbare jongeren en gezinnen zijn over het algemeen zorg mijdend en worden niet of 
onvoldoende bereikt binnen de huidige systematiek. 

- Bent u het met Leefbaar Tynaarlo eens dat jeugdhulp momenteel niet terecht komt 
bij de gezinnen die dit het meest nodig hebben? 

Leefbaar Tynaarlo heeft daarnaast het idee dat er juist een (forse) toename van jeugdhulp 
indicaties te zien is bij de zogenaamd hoger opgeleide gezinnen. Volgens Leefbaar Tynaarlo wordt 
jeugdhulp de laatste jaren voornamelijk ingezet om kinderen te “perfectioneren”. Zo zien wij de 
laatste jaren een toename van aanvragen voor indicaties die eerder door scholen onder de “wet 
Passend Onderwijs” zijn afgewezen, neergelegd worden bij de gemeente; waar vervolgens wel 
een indicatie voor wordt afgegeven.  
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- Bent u het met Leefbaar Tynaarlo eens dat er bij indicering kritischer gekeken moet 
worden naar de juiste gronden voor inzet van jeugdhulp? Dat ouders hier ook op 
gewezen dienen te worden?  

 
Wij zien met grote belangstelling de beantwoording van onze aanvullende vragen tegemoet. 
 
Met vriendelijke groet, 
namens de fractie van Leefbaar Tynaarlo, 
 
Dhr. J.J. Vellinga 
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